
dels grups que constitueix l’IdISBa i col.labora
regularment amb diversos grups amb els quals
comparteix línies comunes de recerca tant a
escala internacional com nacional.

Divulgació
Amb l’objectiu de divulgar l’enginyeria, la
ciència i l’arquitectura entre els joves de la
societat, l’EPS organitza diverses activitats. La
First Lego League, els experiments al labo-
ratori DemoTec, els tallers Try Engineering i
les activitats amb Scratch pretenen despertar
l’interès dels alumnes preuniversitaris per la in-
vestigació, la resolució de problemes, la ciència
i la tecnologia. Els pilars d’aquests programes
són l’aprenentatge cooperatiu, la competició
amistosa i la contribució a la societat.
Un dels motius de l’increment de la demanda
dels estudis de Matemàtiques és la feina divul-
gativa que s’ha fet als instituts de secundària.
A més de les activitats anteriors, i ja més
específicament en l’àmbit de les matemàtiques,
són moltes les activitats de promoció que s’han
dut a terme al llarg dels darrers anys i en
les quals l’EPS i professors del grau de Mate-
màtiques estan involucrats. Moltes d’aquestes
activitats s’organitzen de manera conjunta amb
la Societat Balear de Matemàtiques (SBM-
XEIX), amb qui la UIB va signar un conveni
de col.laboració l’any 2007.

Destaquem les següents:

• El programa Estalmat, que es va iniciar el
2016 en col.laboració amb la Reial Acadèmia
de Ciències Exactes, Físiques i Naturals
d’Espanya i la Societat Balear de Matemà-
tiques, pretén detectar, orientar i estimular
de manera continuada, al llarg de dos cursos,
el talent matemàtic excepcional d’estudiants
de 12 i 13 anys, sense desarrelar-los del seu
entorn.

• Col.laboració amb la RSME en l’organització
de la fase provincial de l’Olimpíada Mate-
màtica, i amb la Societat Balear de Mate-
màtiques (SBM-XEIX) en les corresponents
sessions de preparació.

• Col.laboració amb la SBM-XEIX en l’or-
ganització de les Proves Cangur arreu de
les illes Balears, convocades per la Societat
Catalana de Matemàtiques.

Finalment, el setembre del 2020 la UIB va
signar un conveni de col.laboració amb la Real
Sociedad Matemática Española. pel qual les
dues institucions treballaran en el desenvolupa-
ment d’activitats de caràcter cultural, científic
i acadèmic. D’aquesta manera, es promourà
l’organització de cursos, jornades, seminaris o
conferències, així com programes de recerca,
desenvolupament tecnològic i innovació.

La veu del Centre de Recerca Matemàtica

Notícies i activitats del CRM
Lluís Alsedà Soler
director del Centre de Recerca Matemàtica

Santander Financial Engineering School

Al març va tenir lloc la primera escola d’en-
ginyeria financera, patrocinada per Banco San-

tander i organitzada pel Centre de Recerca Ma-
temàtica (CRM), juntament amb investigadors
de la Universitat Pompeu Fabra, la Universitat
Autònoma de Barcelona i la Universitat de
Barcelona.

L’escola es va dur a terme en línia al llarg de
tres setmanes, a causa de les restriccions deri-
vades de la pandèmia, i va incloure tres cursos
de sis hores (distribuïts en dos dies cada un)
i impartits per professors distingits en temes
d’interès pràctic i teòric; Alexander McNeil, de

48 SCM/Notícies 49



la Universitat de York; Stéphane Crépey, de
la Universitat d’Évry, i Carol Alexander, de la
Universitat de Sussex.
L’objectiu de l’escola era el de promoure el con-
tacte i la col.laboració entre joves professionals
i estudiants de doctorat en finances quantita-
tives. Aquesta activitat es va organitzar com
a complement del programa de recerca sobre
finances quantitatives, que s’està duent a terme
al CRM durant el juny i juliol del 2021.

La REM organitza les jornades sobre
accés i dades en obert
El 6 i 7 d’abril, investigadors i professionals
dels centres que formen la Red Estratégica de
Matemáticas (REM), entre els quals hi ha el
CRM, es van reunir virtualment per tractar
els desafiaments que plantegen les polítiques
d’accés obert en recerca. En les jornades hi van
participar ponents experts en política científica
i documentalistes.
Amb la recent aprovació de l’Estratègia Espa-
nyola de Ciència, Tecnologia i Innovació 2021-
2027 (EECTI) i el programa marc Horitzó Eu-
ropa, les polítiques i mandats de ciència oberta
— Open Science en anglès— han adquirit un
protagonisme manifest. Per aportar llum a tots
els dubtes sorgits en la comunitat matemàtica
espanyola davant aquestes polítiques, la REM
va acollir dues jornades virtuals dedicades a
tractar aspectes pràctics i estratègics de la
ciència oberta.
Les jornades es van inaugurar amb la ponència
convidada de Pilar Rico, cap de la unitat
d’accés obert, repositoris i revistes de la Fun-

dació Espanyola per a la Ciència i Tecnologia
(FECYT), que va abordar l’escenari actual tant
a escala nacional com europea. Durant la seva
presentació, Rico ha recalcat que el programa
Horitzó Europa, per exemple, “incorpora una
política d’accés obert molt enfortida i una
ampliació important cap al concepte de ciència
oberta, amb l’objectiu de servir de guia per
a les polítiques dels estats membres de la
Unió”.

Amb la voluntat d’oferir un espai de diàleg
i intercanvi de pràctiques, les jornades van
comptar també amb una taula rodona en què
van participar els investigadors Dae Jin Lee,
del Basque Center for Applied Mathematics
(BCAM); Pelegrina Quintela, del Instituto Tec-
nológico de Matemática Industrial (ITMATI), i
David Rius, del Instituto de Ciencias Matemá-
ticas (ICMAT). Durant el debat, es va discutir
sobre els reptes i beneficis que la ciència oberta
planteja als investigadors, en particular des de
la perspectiva dels diferents nodes de la REM,
i es va donar resposta a les preguntes dels
assistents.

Els materials i gravacions de les sessions dutes
a terme durant les jornades es poden consultar
a la pàgina web de la REM.

La veu de la Fundació Ferran Sunyer i Balaguer

Projectes de present i futur
Xavier Jarque
Universitat de Barcelona i director de la Fundació Ferran Sunyer i Balaguer

En els darrers mesos la Fundació Ferran Sunyer
i Balaguer (FFSB) ha treballat intensament
en els seus projectes, tant en aquells més
consolidats com en els que volem endegar.
Aprofito també per donar un agraïment sincer
als membres del patronat i a la Marta Viñuales

per la seva feina i predisposició. Tota aquesta
activitat la continuem fent en un ambient
enrarit per la pandèmia, que sembla que no
podem doblegar. Malgrat la vacunació cada cop
més universal, en les darreres setmanes hem
tingut rebrots sobretot entre els joves.
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